
 

 

 

 

 

 

الاوضاع السياسية لدولة المماليك الجراكسة ) البرجية ( في عهد 

 الناصر فرج

م1412 -1399 /هـ  ٨1٥- 01٨  

The Political situations of Al-Mamalik Al-jarakisah 

(Alburjih) during the reign of Al-Nassir Faraj 

801-815AH ∕ 1399-1412AD 

 

الإسلامي الماجستير في التاريخبحث مقدم لنيل درجة   

 إعداد الطالب

 يحيى طالع الجابري

 

 إشراف الاستاذ الدكتور

 عمر يحيى محمد

 

 

 

 

 

 

 



البحث  مستخلص  

شكل المماليك دولتان هامتان شغلتا موقعا هاما في نصف العالم الإسلامي ولعبتا دورا في أحداث  

من   وتاريخ المنطقة حيث امتدت سلطتهم إلى مصر والشام والحجاز ، وابتدأ حكم دولة المماليك 

ن  م ، بعد وفاة الصالح نجم الدين الأيوبي وتولي زوجته شجر الدر للحكم م 1249هـ / 648سنة 

 م 1517/    هـ922بعده ، إلى أن سقطت دولتهم على يد العثمانيين بعد معركة الريدانية سنة   

وانقسمت الدولة المملوكية إلى عصرين تمثل الأول في حكم دولة المماليك البحرية ثم حكم دولة  

ن  عاما ابتداء م 144المماليك الجراكسة أي عصرها الثاني ، وقد استغرق حكم المماليك البحرية 

وانتهى هذا العصر ليأتي العصر الثاني بتولي الظاهر برقوق الجركسي    ه ـ784هـ إلى 648سنة 

تولي    ذ قرابة المائة وتسع وثلاثون عاما من  الحكم ليبدأ حكم دولة المماليك الجراكسة الذي استغرق 

 م. 1517  /هـ  922م  إلى سقوطها عام  1382 / هـ 784برقوق للسلطنة عام 

ه الدولة  حكاما لعب بعضهم دورا كبيرا في سياستها ونهضتها وتوسعها  شهدت بعض فترات هذ 

، ومن بين هؤلاء الحكام السلطان الناصر فرج بن برقوق الذي حكم على فترتين الأولى من  

هـ /  815م وعزل شهرين ثم عاد بعدها حتى مقتله سنة 1405هـ /  808م حتى  1399هـ /  801

يد شيخ ونوروز الحافظي بالخروج والثورة عليه في بلاد  م ، حيث انتهى حكمه بقيام المؤ 1412

 الشام . 

وقد شهدت الدولة في عهد فرج بن برقوق صدامات خارجية مع التتار بقيادة تيمور لنك الذي  

وصل بجيوشه إلى بلاد الشام وقام بتدمير بعض المدن فيها ، و أخرى مع الحبشة والفرنجة ، كما  

 والاختلافات التي برزت في هذه الفترة . شهد عهده عددا من الانقسامات 

الاضطرابات    كان يوجد بجانب تلك الثورات وولم يخل عهد الناصر فرج من الثورات الداخلية  ،  

 والذي انتهى بمقتله .   وسوء التدبير الذي تفشى في إدارة السلطان الناصر فرج  للحكم
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Abstract 

The Mamluks formed two important countries that occupied an important 

position in the middle of the Islamic World, and played a role in the region’s 

events and history as their authority extended to Egypt, the Levant and the 

Hijaz.  The rule of the Mamluk State began in 648 AH / 1249 AD, after the 

death of Al-Saleh Najmuddin Al-Ayubi and his wife Shajartu-Durr to rule 

after him, until their state fell at the hands of the Ottomans after the Battle of 

Al-Raydaniyah in 922 AH / 1517 AD. 

The Mamluk state was divided into two eras, the first represented in the 

Naval Mamluk State, then the Circassian Mamluk one. The rule of the Naval 

Mamluk lasted for 144 years, starting from 648 AH to 784 AH.  The second 

era came when Al-Zahir Barakous assumed power. The rule began with the 

rule of the Circassian Mamluk State, which lasted approximately one 

hundred and thirty-nine years since Barquq took over the Sultanate in 784 

AH / 1382 AD until its fall in 922 AH / 1517 AD. 

Some periods of this state witnessed several rulers; some of whom played a 

major role in its politics, its renaissance, and its expansion. Among these 

rulers was Sultan Al-Nasir Faraj bin Barquq, who ruled over the first two 

periods from 801 AH / 1399 AD to 808 AH / 1405 AD and had been isolated 

for two months, and then returned back to rule until his death in 815 AH / 

1412 AD, where his rule ended when Sheikh of Nowruz Al-Hafizi 

revolutionized in the Levant. During the reign of Faraj bin Barquq, the state 

witnessed external clashes with the Tatars, led by Timur Link, who arrived in 

his armies to the Levant and destroyed some cities there, and others with 

Abyssinia and Franks, and his reign witnessed a number of divisions and 

differences that emerged during this period. 

The reign of Al-Nasir Faraj was not without internal revolutions, and besides 

those revolutions, there were disturbances and mismanagement that prevailed 

in the administration of Sultan Al-Nasir Faraj to rule, which ended with his 

death . 

 

 


